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Projekt vyu�itelný také pro èeské zájemce o dal�í vzdìlá-
vání pøedstavili zástupci The International Centre for Infor-
mation Management Systems & Services (ICIMSS) na Uni-
verzitì Mikulá�e Koperníka v Toruni. Jedná se o mezinárodní
knihovnickou �kolu s dálkovým studiem (souèástí je nìko-
lik ètrnáctidenních konzultací v Toruni), studenty jsou kni-
hovníci ze zemí støední a východní Evropy (snad opravdu
s výjimkou Èeské republiky). Program je zamìøen na nové
po�adavky, které na knihovníky klade rozvoj informaèních
technologií. Problémem mù�e být vý�e �kolného, která vy-
�aduje pomoc sponzora (v leto�ním roce se objevil náznak
obratu k lep�ímu). Pøedná�ejí odborníci ze zahranièí a vyu-
èovacím jazykem je angliètina.

Ze zprávy o slu�ební cestì Evy Bartùòkové
vybrala redakce

KNIHOVNY  SOUÈASNOSTI �99

Ji� posedmé se v Seèi u Chrudimi uskuteènila ve dnech
14.-16. záøí 1999 konference Knihovny souèasnosti. Stalo se
tradicí, �e tato konference se tì�í velkému zájmu knihovníkù
z nejrùznìj�ích typù knihoven z celé republiky, v leto�ním
roce dokonce úèast ve druhém dni pøesáhla èíslo 300. Také
ji� tradiènì se na konferenci pøedstavila øada firem s nabíd-
kou automatizovaných knihovnických systémù, knihovnic-
kých pomùcek a nábytku, CD-ROM atd.

Jednání prvního dne, vìnované rozvoji knihovnic-
tví, zahájil a vedl Jaromír Kubíèek. Eva Kantùrková, øeditel-
ka odboru literatury a knihoven MK ÈR, zhodnotila, co se
v poslední dobì v oblasti knihovnictví uskuteènit podaøi-
lo (napø. vèlenìní veøejných knihoven do materiálu Státní
informaèní politika, kde jsou knihovny jmenovány jako jed-
no z potenciálních center pro poskytování veøejných in-
formaèních slu�eb) i nepodaøilo (dopracování knihov-
nického zákona). Blanka Koubová z MK ÈR informovala
o grantech a projektech, které jsou pøipravovány na rok
2000. Poté jsme byli seznámeni prostøednictvím pracov-
níkù Ministerstva práce a sociálních vìcí Petra �imer-
ky a Ivana Tom�í o novì pøipravované legislativì, napø.
o novele Zákoníku práce, o novele zákona o zamìstna-
nosti, o zákonu o platu. Dále Milena Kodýmová infor-
movala o pøipravovaném Týdnu knihoven (18.-
24.10.1999) a o akcích, které se na tento týden chystají.
Vít Richter z Národní knihovny ÈR hovoøil o materiálu
Strategie knihoven ÈR v letech 1999 a� 2003, který je uve-
øejnìn ve sborníku, a Anna Patoèková ze Státní tech-
nické knihovny informovala o projektu, jeho� cílem je opti-
malizace dostupnosti informací ze svìtových periodických
informaèních zdrojù v èeských knihovnách.

Vpodveèer se uskuteènila je�tì diskuse Èeské knihov-
ny a Bøezen - mìsíc Internetu 2000 (dále BMI). Tuto dis-
kusi øídil Vladimír Karen z Albertiny icome Praha a hostem
byl Jaroslav Winter, èlen sdru�ení BMI a redaktor týdení-
ku Profit. Ten seznámil úèastníky s minulými roèníky Bøez-

na - mìsíce Internetu a naznaèil mo�nosti zapojení kniho-
ven do dal�ího roèníku této akce. Knihovníci reagovali
velmi pozitivnì a v diskusi se shodli na tom, �e se do BMI
v roce 2000 urèitì zapojí, nebo� jednak mají veøejnosti co
nabídnout a jednak mohou vyu�ít tuto akci ke své propa-
gaci.

Druhý den èekal knihovníky opravdu velmi nabitý pro-
gram. Jeho hlavní náplní bylo jednání  2 sekcí: Internet
pomáhá knihovnám a Vzdìlávání knihovníkù.

Internet pomáhá knihovnám - o tuto sekci byl mezi
knihovníky tak velký zájem, �e musela být rozdìlena do
dvou sálù. Moderátory byli Vladimír Karen a  Ale� Bro�ek
a tato sekce se stala maratónem, ve kterém zaznìlo 18 pøí-
spìvkù a kde mìli pøedná�ející ztí�enu svou roli tím, �e
svùj pøíspìvek pøednesli nejprve v jednom sále, poté pøe-
�li do sálu vedlej�ího a pøíspìvek zopakovali. Velmi dùle�i-
tá se ukázala role moderátora, který musel dbát na to, aby
pøedná�ející mìli na svá vystoupení pøibli�nì stejný èas a
aby zbyl alespoò minimální prostor na dotazy. Jednotliví
pøedná�ející tak spí�e komentovali své pøíspìvky ve sbor-
níku (pokud tam byly uveøejnìny), nebo stihli pouze struènì
nastínit zvolené téma. Na auditorium obou sálù tak zbyla
jen pasivní role, nebo� pøítomní mohli pøednesené pøíspìv-
ky vyslechnout a maximálnì polo�it 1-2 dotazy, ale zcela
nezbyl prostor pro diskusi. Mo�ná by pøí�tì øada knihov-
níkù uvítala ménì pøíspìvkù a více prostoru pro výmìnu
zku�eností.

Pøíspìvky v této sekci mù�eme rozdìlit do dvou sku-
pin. V první skupinì sami knihovníci svým kolegùm sdìlo-
vali své zku�enosti s vyu�itím internetu v jejich knihov-
nách nebo pøi své práci, podìlili se s kolegy o své kladné i
záporné zku�enosti a poskytli tak øadì knihoven podnìty
k jejich dal�í èinnosti.

Hana Vrbíková ve svém pøíspìvku Digitální knihovna
èeský parlament hovoøila o zku�enostech Parlamentní
knihovny s digitalizací parlamentních dokumentù, o zpù-
sobech vyhledávání v tìchto parlamentáriích v digitální
podobì a hlavnì o cíli, který chtìla knihovna svým projek-
tem dosáhnout: zpøístupnit tyto dokumenty odborné
i �ir�í veøejnosti, ale také zajistit ochranu a dlouhodobou
archivaci tìchto dokumentù na novém druhu média. Dani-
ela Tkaèíková v pøíspìvku nazvaném Poskytování infor-
maèních slu�eb v prostøedí WWW hodnotila úroveò we-
bovských stránek nìkterých knihoven. Struènì nastínila
základní principy tvorby práce v prostøedí webu a na pøí-
kladu nìkolika webovských stránek konkrétních knihoven
poukázala na chyby, které se na stránkách knihoven obje-
vují. Nabízí se zde otázka, zda pøi hodnocení WWW strá-
nek je správné posuzovat pouze zpùsob prezentace po-
skytovaných informací (èili grafickou podobu stránek),
nebo si v�ímat jako nedílné souèásti i obsahové náplnì
prezentace (informace o knihovnì, o slu�bách, katalozích
atd.). Ivo Bro�ek v referátu Katalogy èeských knihoven
na internetu z pohledu u�ivatele sledoval, jakým zpùso-
bem zpøístupòují rùzné knihovny ètenáøùm své katalogy
prostøednictvím internetu, v�ímal si rùzných zpùsobù
vyhledávání èi orientace v tìchto katalozích. Helena Bouz-
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ková hovoøila o vyu�ívání internetu v lékaøských knihov-
nách v Èeské republice a Hana �tveráková informovala
o automatizovaném systému OLIB v knihovnì CERGE-
EI v Praze. Halina Molinová, øeditelka Regionální knihov-
ny Karviná, referovala o jedné ze slu�eb, které tato knihov-
na poskytuje - o meziknihovní a mezinárodní výpùjèní
slu�bì realizované prostøednictvím internetu.

Nìkolik zástupcù  mìla v této sekci Národní knihovna
ÈR. Gabriela Krèmaøová ve svém pøíspìvku vìnovaném
CASLIN-Soubornému katalogu ÈR a v zajímavé prezentaci
ukázala, jakým zpùsobem tento katalog vznikal, s jakými pro-
blémy se potýkal, jaké cíle si klade a zejména jaké mo�nosti
bude nabízet v systému ORACLE. Helena Hr�elová a  Karo-
lína Ko��álová pøedstavily novì otevøené Referenèní cent-
rum NK ÈR a slu�by, jaké poskytuje, vèetnì vyu�ití internetu.
Zdenìk Bartl pøednesl pøíspìvek o bázi národních autorit,
která je vytváøena v NK ÈR.

Do druhé skupiny pøíspìvkù sekce Internet pomáhá
knihovnám mù�eme zaøadit prezentace zástupcù rùzných fi-
rem. Ti referovali o produktech svých firem, které by také
mohly knihovny vyu�ít ve své èinnosti a tím roz�íøit nabídku
svých slu�eb u�ivatelùm knihoven.

Velkou pozornost a zájem knihovníkù vzbudila prezen-
tace firmy ÈTK, která nabízí svým zákazníkùm zpravodaj-
ství, fotografie a grafy z celého svìta a z nejrùznìj�ích ob-
lastí lidské èinnosti prostøednictvím Infobanky ÈTK. I tato
Infobanka mù�e být pro knihovny zdrojem dùle�itých infor-
mací, nebo� je neustále aktualizována. Dal�í firmou, která
má knihovnám co nabídnout, je  firma Newton IT (dceøiná
spoleènost ÈTK) se svou Elektronickou výstøi�kovou slu�-
bou. Monitoruje denní tisk, spoleèenské i odborné èasopi-
sy, rozhlas a televizi a nabízí elektronické vyhledávání
v této databázi. Konkrétní podobu poskytovaných slu�eb
v�dy pøizpùsobuje individuálním potøebám u�ivatele. Firma
Anopress pøedstavila databanku TAM-TAM, kterou
vytváøí z plných textù èeských èlánkù a zpráv celostát-
ních i regionálních periodik, ze zpravodajských a publicis-
tických poøadù rozhlasu a televize; databanka obsahuje
i informace referenèního a encyklopedického charakteru.
V této databance je mo�né provádìt rùzné analýzy a re�er�e
a dotazy si formuluje u�ivatel sám. O databázi elektronic-
kých èasopisù informoval Tomá� Kubíèek z firmy Minerva
Brno. Tato databáze zpøístupòuje ètenáøùm prostøednictvím
internetu plné texty vìdeckých periodik.

V�echny tyto nabídky jsou pro knihovny jistì atrak-
tivní, ale bohu�el vìt�inou cenovì nedostupné. Samy fir-
my v�ak nabízejí, �e pøi vytvoøení konsorcií by mohly
poskytnout knihovnám slevy, co� by jistì bylo jedním
z mo�ných øe�ení pro vyu�ití tìchto databází.

Jakýmsi pøíspìvkem na rozhraní obou skupin byl spo-
leèný pøíspìvek Albertiny icome Praha a Mìstské knihov-
ny v Chrudimi, který prezentoval konkrétní výsledek spo-
lupráce komerèní firmy s knihovnou. Jan Mottl z AiP
pøedstavil systém SAFE, pomocí kterého lze digitalizovat
dokumenty, a  Hana Mazurová informovala o digitalizaci
regionální literatury, která knihovnì umo�ní lépe uchová-
vat i vyu�ívat tento fond.

Mù�eme øíci, �e pøíspìvek Sylvy �imsové z Velké Britá-
nie, nazvaný Zpøístupòování internetu v britských knihov-
nách: informaèní gramotnost pro ka�dého, tvoøil jakousi
spojnici mezi tématy obou sekcí, èili týkal se i vyu�ití inter-
netu i otázek vzdìlávání. Paní �imsová hovoøila o potøebì
uceleného celo�ivotního vzdìlávání a upozornila na nebez-
peèí, �e lidstvo se podle mo�nosti pøístupu k informaèním
zdrojùm mù�e rozdìlit na informaènì bohaté a informaèní
chudinu. Dále pøipomnìla, �e i knihovny se musí podílet na
rozvoji vzdìlanosti a �e internet mù�e být vyu�it i jako ná-
stroj, prostøednictvím kterého lze �íøit vzdìlanost. Informo-
vala také posluchaèe o rùzných mo�nostech a programech,
jejich� pomocí si mohou ve Velké Británii lidé prostøednic-
tvím internetu neustále doplòovat své znalosti.

Vzdìlávání knihovníkù - tuto sekci moderovala  Zlata
Hou�ková z NK ÈR a jednání se zcela li�ilo od jednání v sekci
�internetové�. Zaznìlo zde ménì referátù, ale o to �ivìj�í
byla diskuse o dané problematice. Jiøí Cejpek ve svém pøí-
spìvku nazvaném Mìní se povolání i vzdìlání knihovníkù
upozornil, �e knihovník by mìl mít nejen potøebné odborné
znalosti pro vykonávání své profese, ale i urèité charaktero-
vé vlastnosti, které vyu�ije zejména ve veøejných knihov-
nách pøi práci se ètenáøi. Pøipomnìl také, �e vzdìlávání kni-
hovníkù musí být celo�ivotním procesem. Rudolf Vlasák
z Ústavu informaèních studií a knihovnictví FF UK hovoøil
o vzdìlávání knihovníkù na Univerzitì Karlovì. Jeho pøí-
spìvek otevøel diskusi, které se úèastnili studenti ÚISK
i knihovnická veøejnost a diskutovalo se nejen o stavu vý-
uky na ÚISK, ale probíraly se i otázky, zda má být rozdíl
v kvalifikaci knihovníka a informaèního pracovníka, hovoøi-
lo se o mo�nosti �kolního vzdìlávání a nutnosti celo�ivotní-
ho vzdìlávání, o potøebì a absenci absolventù odborných
�kol v knihovnách atd.

Osvì�ením byl výlet nìkterých z úèastníkù konferen-
ce na zámek �leby, kde si mohli prohlédnout interiéry po-
sledních majitelù panství (Auerspergové) zaøízené v du-
chu støedovìku a velké sbírky zbraní. Zámecká knihovna
pøístupná nebyla, nebo� mobiliáø knihovny byl právì re-
staurován.

Tøetí den konference Knihovny souèasnosti byl vìno-
ván slu�bám knihoven za úhradu. Mária Koláøová z STK
ve svém pøíspìvku Ceny a poplatky za knihovnické a in-
formaèní slu�by prezentovala výsledky zajímavého prù-
zkumu. Výsledky by mìly poslou�it jako základní orienta-
ce pøi stanovení cenových relací poskytovaných slu�eb.
O poplatcích v Mìstské knihovnì v Praze informovala
Marie Èadková a o placených slu�bách v NK ÈR  Hanu�
Hemola. Konferenci Knihovny souèasnosti �99 zakonèil
Josef  Vlèek oznámením termínu konference v roce 2000
(19.-21. záøí). Urèitì se máme na co tì�it.

Kvìta Hartmanová
Knihovna UMPRUM, Praha


